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بنزینگراننمیشود
وزیر اقتصاد ضمن اعلام اینکه سال آینده تورم قطعا کمتر از 
امسال خواهد بود، گفت: دولت هیچ برنامه ای برای افزایش 
قیمت بنزین در سال آینده ندارد اما برنامه های غیرقیمتی 
کنترل ناترازی در بخش انرژی خواهد داشت. سید  برای 
احسان خاندوزی با حضور در غرفه ایسنا در بیست و چهارمین 
نمایشگاه رسانه های کشور اظهار کرد: پیش بینی نهادهای 
کی از  معتبر خارجی و داخلی از اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۳ حا
آن است که تورم سال ۱۴۰۳ پایین تر و در مسیر بسیار کمتر از 
سال جاری خواهد بود و از ۴۶ درصد امسال قطعا کمتر است. 
وی افزود: برای رشد اقتصادی هم، امسال وضعیت بهتری را 
نسبت به سال ۱۴۰۱ شاهد بودیم و در سال ۱۴۰۳ نیز شرایط در 
مقایسه با سال جاری بهتر خواهد بود. وزیر امور اقتصادی و 
دارایی تصریح کرد: برای آنکه بخواهیم رقمی از رشد اقتصادی 
سال آینده ارائه دهیم باید صبر کنیم تا بودجه ۱۴۰۳ نهایی شود 
و مطابق ورودی ها بتوانیم در مدل های اقتصادی، خروجی 
دریافت کنیم. خاندوزی درباره قیمت بنزین در سال آینده 
نیز گفت: فعلا دولت هیچ تصمیمی برای افزایش قیمت بنزین 
ندارد، اما در برنامه دارد که بتواند ناترازی را از طریق چند ابزار 

سیاستی غیر قیمتی در سال آینده از بین ببرد. 

تکذیبافزایشقیمتبلیتقطار
 معاون مسافری شرکت راه آهن هرگونه افزایش قیمت بلیت 
قطارهای مسافری از جمله قطارهای پنج ستاره را تکذیب کرد. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، میرحسن موسوی افزود: هر 
گونه افزایش قیمت بلیت قطارهای مسافری از جمله قطارهای 
پنج ستاره صحت نداشته و تکذیب می شود. معاون مسافری 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران بیان داشت: مرجع قانونی 
تعیین نرخ بلیت قطارهای مسافری، راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران و شورای عالی ترابری به ریاست وزیر راه و شهرسازی است 
و هر گونه افزایش قیمت بلیت قطارهای مسافری از جمله 

قطارهای پنج ستاره صحت نداشته و تکذیب می شود. 

آمادهسازی۲۰هزارتنمیوهشبعید
 سرپرست سازمان مرکزی با حضور در غرفه ایسنا در مورد 
موضوعاتی همچون عرضه و قیمت میوه شب عید و عرضه 
خرمای ماه رمضان به ارائه توضیحاتی پرداخت.  ایوب فصاحت 
نمایشگاه  چهارمین  بیست و  در  ایسنا  غرفه  در  حضور  با 
رسانه های ایران با بیان اینکه امسال حدود ۲۰ هزار تن میوه 
برای شب عید برای توزیع آماده و برای استان ها ارسال شده و 
در انبارها نیز ذخیره شده است، گفت: بیش از ۲۰ هزار تن ذخایر 
گر ضرورتی پیدا کرد بتوانیم در  استراتژیک و ملی نیز داریم که ا
مواردی این ذخایر را برای تنظیم قطعی بازار ارسال کنیم. وی 
کید  افزود: رئیس جمهوری و وزیر جهادکشاورزی امسال تا
ویژه ای بر تثبیت قیمت  کالاها برای شب عید و ماه مبارک 
رمضان داشتند. ستادی در وزارت جهاد تشکیل شده که این 
موضوعات را رصد می کند. سازمان تعاون روستایی هم یکی از 
اعضای آن ستاد است که تلاش های خود را در تنظیم میوه شب 
عید و خرمای ماه رمضان انجام داده  است. سرپرست سازمان 
تعاون روستایی در ادامه گفت: حدود ۹۰۰ تن خرما برای ماه 
رمضان تامین کردیم. حدود ۵۰۰ تن ذخیره احتیاطی برای خرما 
گر ضرورت داشت به نقاط مختلف ارسال کنیم  آماده شده که ا
و در نهایت مشکلی در تنظیم بازار میوه شب عید و خرمای ماه 
رمضان با قیمت های مناسب نخواهیم داشت. قیمت هایی 
که در حال حاضر در بازار مشاهده می شود به هیچ وجه افزایش 
پیدا نخواهد کرد. خرما را حداقل با ۱۵ درصد زیر قیمت بازار 
عرضه خواهیم کرد.  وی همچنین اضافه کرد: معمولا اینگونه 
است که در سه روز آخر سال عرضه میوه تنظیم بازاری صورت 
می گیرد و بیش ترین عرضه نیز در دو روز آخر سال است. فقط هم 
گر امسال ضرورتی  سیب و پرتقال است. فصاحت عنوان کرد: ا
احساس کنیم و شیب افزایش قیمت مشاهده شود از دهم 
اسفندماه عرضه را شروع می کنیم. البته سازمان های میوه و تره 
بار شهرداری های کل کشور در این طرح مشارکت دارند. برآورد 
می کنیم مشکل خاصی در این موضوعات نداشته باشیم. 
وی در ادامه گفت: میوه های تنظیم بازاری را نیز با ۱۵ درصد 
زیر قیمت بازار عرضه می کنیم. عرضه نیز در شهرها در میادین  
میوه و تره بار و مکان هایی که شهرداری ها موظفند در اختیار 
سازمان تعاون روستایی قرار دهد، صورت می گیرد. همچنین 
در خارج از شهرها نیز روستا بازارهایی داریم که در طول سالیان 
قبل شناخته شده و در آنها عرضه صورت می گیرد. فصاحت در 
پایان تصریح کرد: برنامه داریم توزیع خرما را یک هفته قبل از 
شروع ماه مبارک رمضان در اختیار فروشگاه قرار دهیم تا توزیع 

آن شروع شود. 

دستفروشانمشمولمالیاتمیشوند
 رئیس مرکز ملی بهبود فضای کسب و کار وزارت اقتصاد 
گفت: مالیات مشمول دستفروشان هم می شود و اساسا چرا 
دستفروش نباید مالیات بپردازد؟ هر فردی بابت هر میزان 
درآمد بالاتر از سقف تعیین شده باید مالیات بپردازدامیر سیاح 
در گفت وگو با ایلنا درباره رسمی شدن شغل دستفروشی و اینکه 
احراز هویت دستفروشان در درگاه ملی مجوزها از چه زمانی آغاز 
خواهد شد، اظهار داشت: از هر زمان که شهرداری محل های 
مناسب برای عرضه محصولات و کالاهای فروشندگان سیار 
را آماده کند، امکان ثبت و احراز هویت ها وجود دارد. وی با 
بیان اینکه رسمیت دادن به شغل دستفروشی موضوع ماده 
۱۶ قانون بهبود محیط کسب و کار است، گفت: یک هدف مهم 
از این اقدام، این است که دستفروشان از این پس دیگر مزاحم 
کسبه ای که دارای مجوز هستند، نباشند. کسبه ای دارای پروانه 
کسب، مورد حمایت دولت قرار دارند و دستفروش دیگر نباید 
مزاحمتی برای آنها ایجاد کند. همچنین موضوع دیگر مسیر 
تردد مردم در پیاده رو است که نباید مانعی برای تردد مردم 
وجود داشته باشد و این موضوعات، خواسته های مشترک بین 
وزارت اقتصاد و شهرداری است. رئیس مرکز ملی بهبود فضای 
کسب و کار وزارت اقتصاد با بیان اینکه شهرداری در تلاش است 
که برای دستفروشان بازار ایجاد و محلی برای عرضه کالاهای 
دستفروشان ایجاد کند که تا مزاحم کسبه دارای پروانه نباشند، 
ادامه داد: در خیابان ۱۵ خرداد این محل ها ایجاد شده اما پیش 

از این دستفروشان مزاحم کسبه بودند. 

اخبار

ریزششاخصکلبورس
 در معاملات روز چهارشنبه بورس با ارزش 
معاملات در محدوده ۳ هزار میلیارد تومان 
بسیار خسته و کم رمق به کار خود پایان داد. 
شاخص کل بورس در انتهای معاملات دیروز با 
ریزش ۵۷۱ واحدی مواجه شده است. بازار این 
روزها بی رمق بوده و منتظر خبرهای مثبتی 
است، مهم ترین خبر مثبت که می تواند بورس 
را دوباره صعودی کند ثبات یا کاسته شدن 
نرخ بهره است که در این روزها اتفاقات خوبی 
از نرخ بهره شنیده نمی شود و احتمال افزایش 
نرخ رسمی سود سپرده به ۲۷ درصد نیز وجود 
دارد و بازار نسبت به این متغیر کلان بسیار 
حساس است. فروش بازارگردان ها تا اطلاع 
ثانوی در بورس ممنوع شده و کوچک ترین 
خبر مثبت در اقتصاد کلان کشور می تواند 
کند اما فعلاً نشانه ای از  بورس را صعودی 
اخبار مثبت دیده نمی شود. در یک هفته 
گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج 
نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( 
به ارزش ۱,۱۳۳ میلیارد تومان را نشان می دهد. 
دیروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی برای 
یازدهمین روز متوالی با ثبت رقم ۲۴ میلیارد 
تومان همچنان ادامه دارد. این درحالی است 
که در یک هفته گذشته از شدت خروج نسبت 

به میانگین ماهانه کاسته شده است.

خودروهایتولیدداخل
مصرفبنزینبالاییدارد

 کارشناس اقتصاد انرژی گفت: خودروهای 
بنزینی داخلی مصرف بسیار زیادی دارند که 
بهترین کار برای کنترل مصرف تجدید نظر 
در نحوه ساخت این خودرو هاست. محمد 
صادق مهرجو، کارشناس اقتصاد انرژی در 
، درباره راهکار فائق آمدن بر  گفت وگو با مهر
که  گفت: نیاز داریم  معضل ناترازی بنزین 
کم کم خودروسازان ما به سمت توسعه زیر 
کنند.  حرکت  برقی  خودروی  ساخت های 
زیرا خودروهای بنزینی تولید داخل ما هیچ 
مزیت نسبی نسبت به سایر تولیدات ندارند و 
متأسفانه با توجه به تحریم هایی که رخ داده 
کننده صرف شده ایم.  تبدیل به یک وارد 
این کارشناس انرژی بیان کرد: از سوی دیگر 
ج  خودروهایی مثل پراید، ۴۰۵ را از رده خار
ج کردن سمند  کرده ایم و در حال از رده خار
هم هستیم و در مقابل خودروهای کوچکی 
مثل کوئیک و ساینا در کشور تولید می شوند 
که مصرف بنزین بالایی دارند. وی در ادامه 
کرد: این خودروها به لحاظ مصرف  بیان 
سوختی استاندارد لازم را ندارد و ما در حقیقت 
با به بازار وارد کردن این خودروها به مونتاژ 
کار خودروهای چینی تبدیل شده ایم. بهتر 
که به سمت توسعه زیر ساخت های  است 
خودروهای برقی برویم زیرا حداقل در ناوگان 
حمل و نقل سبک آینده متعلق به خودروهای 
هیبریدی و برقی است. مهرجو بیان کرد: در 
خیلی  هیبریدی  خودروهای  حاضر  حال 
پر تیراژ شده و استفاده از آنها در کشورهای 
اروپایی با استقبال مواجه شده است ولی 
کشور  در  بنزینی  صرف  خودروی  کمتر  ما 
می بینیم. باید به جای واردات بنزین به این 
سمت حرکت کنیم و واردات خودروهای برقی 
و هیبریدی را داشته باشیم تا بتوانیم جلوی 
رشد مصرف بنزین را بگیریم.  مهرجو افزود: 
در این ۱۵ سال گذشته فقط دو سال ۹۹ و ۱۴۰۰ 
به دلیل کرونا مصرف بنزین کاهش پیدا کرد و 
در واقع رشد مصرف ما متوقف شد و تبدیل 
به صادر کننده بنزین شدیم. در این سال ها 
ما بنزین مازاد داشتیم و هزینه های ذخیره 
سازی بنزین خیلی زیاد بود و مجبور بودیم با 
قیمت های ارزان تر آنها را پیش فروش کنیم. 
این کارشناس انرژی بیان کرد: این مسأله 
هم با بهره برداری از ستاره خلیج فارس مقارن 
شده بود که رقم قابل توجهی بنزین برای ما 
تولید می کند. استدلال دیگری که نمایندگان 
مجلس برای توسعه حمل و نقل برقی مطرح 
می کردند بحق کمبود برق و ناترازی برق است 
که اصلاً توجیه خوبی نیست. مهرجو افزود: ما 
باید به سمت توسعه زیر ساخت های تولید 
برق برویم زیرا مزیت های خیلی خوبی مثل باد 
و آفتاب و زمین گرمایی و دریای عمان و خلیج 
فارس را داریم و می توانیم از این انرژی های 
هم برای کمک به رفع ناترازی بنزین استفاده 
کارشناس اقتصاد انرژی با بیان  کنیم. این 
اینکه استفاده از هر نوع انرژی تجدیدپذیر 
که به صرفه تر و در دسترس تر است باید برای 
مدیریت پیک مصرف بنزین استفاده کنیم 
توضیح داد: باید صرفه اقتصادی برای ورود 
بخش خصوصی به تولید برق هم به وجود 
انحصار  و  با قیمت گذاری دستوری  بیاید. 
صادرات برق این انگیزه ها کم و کمتر می شود 
باید این گره ها را از دست بخش خصوصی باز 
کنیم که بخش خصوصی سرمایه گذاری در 
تولید برق تجدیدپذیر کند. وی ادامه داد: 
اینها راه کارهایی است که می توان به بحث 
کاهش ناترازی بنزین کمک کند. توسعه زیر 
ساخت های تولید برق هم به ناترازی گاز و 
هم به ناترازی بنزین کمک می کند، این اقدام 
یک اقدام خوب است. با توجه به موقعیت 
استراتژیک کشور که ما در مرکز بیضی تولید و 
مصرف برق قرار داریم، در شمال کشور بزرگ و 
پر جمعیت روسیه و در شرق و غرب و جنوب 

کشورهای مصرف کننده برق را داریم. 
 

آرمان ملی: هشدارهای پی درپی رئیس بانک مرکزی به 
بانک ها ناتراز بعد از انحلال چند موسسه مالی اعتباری دارای 
ناترازی این سوال را ایجاد کرده است که آیا انحلال و ادغام 
بانک ها و موسسات مالی هر چند رویکردی مطلوب به نظر 
می آید، اما آیا فرصتی بر افزایش نظارت بر عملکرد مالی آنها 
وجود نداشته که پیش از رسیدن به مرحله ای که قطعاً با 
التهابات جامعه و همچنین احتمال سرایت این ناترازی ها به 
مانند یک بیماری مسری به نظام مالی – بانکی کشور ایجاد 
نشود، از وقوع آن جلوگیری شود؟ به گفته کارشناسان بانک 
مرکزی در کشورهای دیگر با برخورداری از نظام مالی قوی با در 
اختیار داشتن استقلال و همچنین ابزار و تجهیزات و سخت 
افزار و نرم افزارهای قوی، با نظارت دقیق و مطلوب پیش از وقوع 
عملکرد کاملاً منفی بانک ها و همچنین تخلفات احتمالی، از 
وقوع بسیاری از رویکردهای منفی جلوگیری می کند و به این 
ترتیب از هدررفت سرمایه مالی – زمانی در این دایره جلوگیری 

می کند. 
  ناترازی بانک ها عامل حال ناخوشایند اقتصاد

کثر  گفته ا گزارش »آرمان ملی«، ناترازی بانک ها به  به 
کارشناسان یکی از عوامل اصلی حال ناخوشایند اقتصاد کشور 
به شمار می آیند که به دلیل فقدان نظارت مطلوب بانک 
خ می دهد، هرچند به گفته این گروه از کارشناسان،  مرکزی ر
خلأ اختیارات و اقتدار بانک مرکزی نیز از جمله موانع پیش رو 
برای مواجهه مناسب با ناترازی بانک ها به شمار می آید، اما 
در حقیقت در برخی از موارد ناترازی بانک ها، رویکردی برای 
مخفی نگه داشتن سوءاستفاده های مالی است تا بتواند 
در سایه خلأهای موجود قانونی، از الزامات و وظایف قانونی 
خود نسبت شانه خالی کنند و بانک مرکزی نیز با ضعفی در 
نظارت و نبود قوانین و الزامات اجرایی، توان مقابله جدی با 
این مشکلات را ندارد. کارشناسان بر این باور هستند ادغام 
بانک ها و موسسات مالی ناتراز و یا ورشکسته در دیگر بانک ها 
آورده ای جز انتقال سهم بزرگی از ورشکستگی و ناترازی به دیگر 
بانک ها و بزرگ شدن مشکل را به دنبال نخواهد داشت و در 
این راستا برخی از موسسات مالی با انجام معاملات و مبادلات 
مالی مشکوک پس از مفقود شدن مقدار زیاد پول بر گردن بانک 
مرکزی و نظام بانکی کشور سربار می شوند و معضل وجود ناتراز 

و بیمار خود را به دیگر بانک ها سرایت می دهند. 
 افزایش اقتدار بانک مرکزی راهکار رهایی از ناترازی 

بانک ها
بر اساس این گزارش؛ به نظر می رسد راهکار مناسب برای 
مقابله با این معضل، افزایش اقتدار بانک مرکزی و درنظر گرفتن 
قوانین مناسب جهت مقابله با این معضل است، در حقیقت 
غ از آنچه تعارض منافع دولتی  بانک مرکزی باید بتواند فار
محسوب می شود، با خروج از حالت سازمانی مالی با کاربرد 
استفاده ابزاری با اختیار و اقتدار بانک های ناتراز را شناسایی 
کند و پس از اعلام ورشکستگی بانک یا موسسه مالی، مدیریت 
کامل بانک ورشکسته را در اختیار گیرد و اجازه فعالیت بیشتر 
را حتی در آستانه ورشکستگی به آنها ندهد و سپس با گماردن 
مدیری از سوی خود پس از فروش اموال قابل یا غیرقابل انتقال 

بانک های ورشکسته سپرده ها و مطالبات مردمی و... را بپردازد 
و پایان فعالیت و خروج آن موسسه بانک را از دایره سیستم و 

نظام بانکی کشور اعلام کند. 
 خلأ قانونی و ایجاد حلقه انضباطی مطلوب

این گزارش می افزاید؛ به اعتقاد صاحب نظران اقتصادی، 
اصلی  چالش  به  که  بانکی  شبکه  ناترازی  مشکل  حل 
سیاست گذاران پولی کشور تبدیل شده است، نیاز به تدوین 
قوانینی برای مقابله با این معضل را دارد تا با کنترل به موقع 
ترازنامه بانک ها و ایجاد حلقه انضباطی مطلوب امکان اضافه 
برداشت برخی از بانک ها از بانک مرکزی به دلیل عملکرد 
که در اینصورت نمی توان  نامطلوب و... را کاهش دهد، چرا
سیاست های کنترل تورم را به درستی و موثر در کشور اجرایی 

کرد. 
 ضرورت تدوین نقشه راه برای مقابله با ناترازها

حسین درودیان، کارشناس پولی و بانکی درباره دلیل اصلی 
کنش بانک مرکزی به ادغام بانک های ناتراز در بانک های  وا
دیگر گفت: بانک مرکزی به دلیل اینکه واقعا برخی از بانک ها 
مشکل دارند و هم اینکه دولت می خواهد در کارنامه خودش، 
یک اقدام و کنشی را در مورد این بانک ها ثبت کند تا در نهایت 
متهم به بی عملی نشود. نکته دیگر آنکه با توجه به تورم بالایی 
کنون وضعیت عمومی  که در چند سال اخیر داشته ایم، ا
بانک ها نسبت به سال های گذشته بهبود یافته است؛ لذا چند 
بانک خاص هستند که وضعیت اضطراری دارند و این باعث 
می شود، برخورد با این بانک ها و یا حل و فصل و علاج مشکل 
، وقتی با دو تا سه  این بانک ها، شدنی تر باشد. به بیان دیگر
بانک روبه رو هستیم، جرات بیشتری برای اصلاح کردن سازوکار 
آن ها وجود دارد. در این میان به نظرم هر یک از این بانک ها، 
گانه ای دارند که برای هر یک از آنها، برنامه   مسائل خاص و جدا
اقدام متفاوتی باید طراحی شود. فکر می کنم موضوع اصلی 

در مواجهه با این بانک ها، رسیدن به یک نقشه راه مناسب 
برای هر یک از این بانک هاست. در حقیقت راه متناسب با 
وضعیتی که هر کدام از این بانک ها دارند، نقشه راه است که 
نشان می دهد ما امروز چکار باید انجام دهیم. آیا باید به سمت 
انحلال یا ادغام و یا به سمت مدارا با این بانک ها برویم؟ بنابراین 
معتقدم آن نقشه راهی که مبتنی بر واقعیات هر بانکی است، 
تعیین می کند که وضعیت و شرایط بهینه برای برخورد با آن 
بانک چیست؟ که به اعتقاد بنده برای هر بانک، یک نقشه راه 

مجزایی نیاز است که طراحی شود. 
 تهیه نقشه راه مقابله با بانک های ناتراز در برنامه 

هفتم توسعه 
این گزارش می افزاید، تهیه نقشه راه در خصوص بانک های 
ناتراز در برنامه هفتم توسعه یکی از گزینه های ضروری است که 
پیش از اجرا باید با تقویت مدیریت بانک ها و افزایش نظارت 
بانک مرکزی عملیاتی شود، نحوه مواجهه با دارایی های 
خ های  بد بانک، نحوه مدیریت بدهی های بانک به ویژه نر
خ های سود پرداختی، نحوه انتصاب زیان و کسری  بهره و نر
به ذینفعان اصلی بانک ـ که منافع اصلی را در سال های قبل 
برده اند ـ و در نهایت تعیین تکلیف آن ماده ناترازی یا زیان 
باقی مانده بانک که به چه شکل قرار است مدیریت شود و چه 
کسی می خواهد این زیان را بردارد؟ و در نهایت سرنوشت این 
بانک، چه خواهد شد؟ آیا باقی می ماند و یا اینکه ادغام یا منحل 
می شود و یا منظور از نقشه راه، برنامه ای است که به هر یک 
از این سوالات بتواند پاسخ دهد. در مجموع به نظر می رسد 
برنامه هفتم توسعه، در حد توصیه به این است که موضوع 
مطرح، علاج و حل و فصل شود، اما به نظر می رسد با توجه به 
شرایط کنونی و نبود اختیارات بانک مرکزی و فقدان ابزارهای 
کمیت امکان  سخت افزاری و نرم افزاری و مشکلات بسیار در حا

مواجهه صحیح در این خصوص فعلاً وجود ندارد. 

»آرمان ملی« راهکار مطلوب مواجهه با بانک های ناتراز را بررسی می کند

گزینه های موثر برای بانک های ناتراز

  مدیرعامل توانیر گفت: ۱۲۰۰ مگاوات 
کاهش در برق خانگی داشته ایم و تعرفه 
پیدا  تغییری  که  است  شکل  این  به 
نخواهد کرد و پرمصرف ها به صورت پلکانی 
افزایش تعرفه خواهند داشت. مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر 
نمایشگاه  حاشیه  در  خبری  نشست  در 
مطبوعات با اشاره به اینکه تابستان ۱۴۰۳ 
بود  خواهد  تابستان ها  گرم ترین  از  یکی 
گفت: افزایش دما منجر به افزایش مصرف 
برق و استفاده از وسایل سرمایشی می شود. 

به همین دلیل سناریوهایی طراحی شده 
که برق پایدار برای مردم تأمین شود، این 
برنامه شامل ۱۸۰ اقدام در ۶ محور است، 
بخشی توسعه ظرفیت نیروگاهی، بخشی 
افزایش  و بخشی  نیروگاه جدید  احداث 
وی  است.  موجود  نیروگاه های  ظرفیت 
افزود: ما در بخش توسعه ظرفیت نیروگاهی، 
برنامه ویژه ای شامل نیروگاه های گازی و 
سیکل ترکیبی است و علاوه بر آن نیروگاه 
تجدیدپذیر در دستور کار قرار گرفته است، 
۵۰۰ مگاوات نیروگاه هایی که با وزارت نیرو 

قرارداد دارند و ۴۵۰۰ مگاوات در مناقصه 
اخیر به ظرفیت تولید برق کشور در سال 
آینده اضافه می شود. مدیرعامل شرکت 
توانیر با بیان اینکه همه تلاش ها بر این 
است که افزایش تولید قابل ملاحظه ای را 
برای تابستان سال آینده داشته باشیم، 
آنها در حوزه شبکه  کرد: علاوه بر  کید  تا
انتقال و فوق توزیع ۷۷ پروژه تعریف شده 
است، برای مناطقی است که ضعف هایی 
به لحاظ انتقال و توزیع داشته اند؛ بهبود 
کار است، روند  شبکه توسعه در دستور 
پیشرفت پروژه مناسب است. وی بیان 
داشت: علاوه بر آنها برنامه مفصلی از جمله 
گذشته  سال های  در  خانگی  حوزه  در 
مشارکت  شامل  که  بوده  کار  دستور  در 
مدیریت  در  خانگی  بخش  درصدی   ۴۰
مصرف بوده که امیدواریم توسعه پیدا کند 
و در بخش های مختلف از جمله تجاری و 
کشاورزی هم صرفه جویی صورت گیرد تا 
بتوانیم برق مطمئن را برای تابستان تأمین 
بخش  در  گفت:  مشهدی  رجبی  کنیم. 
صنعت بر اساس قانون مانع زدایی از تولید 
کنون ۸۷۰ مگاوات به ظرفیت تولید کشور  تا
اضافه شده و بر اساس ماده ۴ تکلیف شده 
که ۱۰ هزار مگاوات احداث شود و تا تابستان 
سال آینده پیش بینی این است که ۱۷۰۰ 
مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه 

شود، قطعاً با تولید این نیروگاه ها فشار از 
شبکه سراسری کاسته خواهد شد. وی در 
پاسخ به سوالی مبنی برافزایش تعرفه برای 
سال آینده اظهار داشت: افزایش تعرفه 
در دستور کار نیست. مدیرعامل توانیر در 
پاسخ به سوال مهر مبنی بر اینکه برخی 
خود  هزینه های  افزایش  از  مشترکان  از 
گلایه مندند آیا تعرفه برق تغییر کرده است، 
توضیح داد: ۱۲۰۰ مگاوات کاهش در برق 
خانگی داشته ایم و تعرفه به این شکل است 
که تغییری پیدا نخواهد کرد و پرمصرف ها 
به صورت پلکانی افزایش تعرفه خواهند 
داشت. وی ادامه داد: در زمستان الگو 
گرمسیر  کاهش پیدا می کند و در مناطق 
کنون ۱۰۰ مگاوات  ۲۰۰ کیلو ساعت بوده که ا
شده و افرادی که از سیستم های سرمایشی 
برقی استفاده کرده باشند قبوض بیشتری 
کنند بنابراین توصیه ما  را باید پرداخت 
گازی و یا به صورت  گرمایشی  از وسایل 
بهینه مورد استفاده قرار گیرد. مدیرعامل 
 ۶۰ توانیر در خاتمه یادآور شد: بیش از 
درصد برق توسط بخش خصوصی تولید 
می شود. بنابراین نقش پررنگی را دارد و 
نیروگاه های دولتی تقریباً در حال توقف 
۸۰ درصد  که بیش از  هستند، به طوری 
از سرمایه گذاری ها در این بخش صورت 

می گیرد. 

رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: مالیات 
که دنبال  از سلبریتی ها و افراد مشهوری 
کننده زیادی دارند و در فضای مجازی درآمد 
بسیاری کسب می کنند قطعا اخذ خواهد 
شد.  سید محمدهادی سبحانیان رئیس 
سازمان مالیاتی در گفت وگو با مهر، در رابطه 
با چگونگی دریافت مالیات از سلبریتی ها 
گفت: در خصوص اخذ مالیات از سلبریتی 
که دنبال کننده زیادی  و افراد مشهوری 
دارند و در این فضا درآمد بسیاری کسب 
مشمول  افراد  این  قانون  طبق  می کنند 
مالیات می شود.  وی ادامه داد: سازمان 
امور مالیاتی کشور مکلف است نسبت به 

این موضوع عمل کند، البته در برخی از موارد 
حساسیت هایی نسبت به برخی از اقشار به 
وجود می آید که این حساسیت ها معمولاً 
به جایی است. مجلس  حساسیت های 
شورای اسلامی در قوانین بودجه احکامی 
ج کرد که نظام مالیاتی کشور باید به  را در
افرادی که بالاتر از یک تعداد دنبال کننده 
دارند رسیدگی و از آنها مالیات دریافت کند. 
این مقام مسئول ادامه داد: برای مالیات 
ستانی اقشاری در نظر گرفته شده اند که از 
درآمدهای بسیار بالایی برخوردارند و کسانی 
گر از  که دنبال کننده های فراوانی دارند ا
این محل فعالیت انجام دهند و درآمدی 
داشته باشند مشمول مالیات می شوند 

ضمن آنکه به جایگاه اجتماعی آنها و تمامی 
مودیان احترام می گذاریم و تکریم ارباب 
رجوع را وظیفه خود می دانیم، اما دلیل بر 
این نمی شود که مالیاتی طبق قانون باید 
پرداخت شود پرداخت نکنند. سبحانیان 
خاطرنشان کرد: این افراد از طریق پیج خود 
و تبلیغاتی که انجام می دهند درآمدزایی 
می کنند و کسی که در سال بیش از ۱۰ میلیارد 
گر مستنداتی  تومان واریزی حساب دارند ا
بیاورد و محل درآمد مشخص شود چه 
بسا مشمول مالیات نشوند در صورتی که 
مالیات  مشمول  شاید  قانون  موجب  به 
کرد: اراده ما این است  شود. وی اضافه 
که مالیات ستانی را از دانه درشت ها آغاز 

کنیم و آنها را در اولویت قرار دهیم. نباید 
کار  مالیات ستانی را فقط با تولیدکننده، 
آفرینان و فعالان اقتصادی که فعالیت های 
شفافی دارند پیش ببریم. سبحانیان اضافه 
کرد: چتر مالیات ستانی را گسترده می کنیم و 
افرادی که در فضای مجازی فعالیت می کنند 
را نیز در همین مسیر برانداز می کنیم. به گفته 
این مقام مسئول بحث خانه های لوکس و 
خانه های خالی جز مطالبات جدی مردم 
گر  است. وی در خاتمه اضافه کرد: بنابراین ا
اطلاعاتی مبنی بر خالی بودن یک خانه به 
دست ما برسد به سرعت برای اخذ مالیات 
اقدام می کنیم هرچند فرایند وصول مالیات 

ممکن است کمی زمان بر باشد. 

رئیس سازمان امور مالیاتی: 

درآمدسلبریتیهاازفضایمجازیمشمولمالیاتمیشود

سالآیندههمبرقگراننمیشود


